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REVISTA PRESEI 

 

 

 PSD ameninţă Guvernul cu moțiunea de cenzură 

Social-democrații amenință Guvernul cu o moțiune de cenzură dacă Ludovic 

Orban își asumă răspunderea pe alegerea primarilor în două tururi. În plus, PSD 

vrea noi discuții cu partidele mai mici din Parlament și speră să creioneze o altă 

majoritate. Însă nici cei de la ALDE nu vor să intre în acest joc. Iar USR deja 

avertizează Guvernul că a trecut cam mult timp și că problema alegerii primarilor 

trebuie rezolvată urgent. 

Liberalii iau în calcul să convoace Parlamentul în sesiune extraordinară la sfârșitul 

acestei luni, pentru că au pe agendă mai multe teme urgente. Una dintre ele, 

alegerea primarilor în două tururi. Liderul social-democraților avertizează însă că 

PSD va depune o moțiune de cenzură dacă Executivul își va asuma răspunderea 

pentru un asemenea proiect. 

De partea cealaltă, și formațiunile care au votat noul Executivul pun presiune pe 

echipa lui Ludovic Orban. 

Șeful PSD invită la discuții partidele mai mici care îl susțin pe Ludovic Orban. 

Deocamdată, nici cei de la ALDE, cu care social-democrații au guvernat mai mulți 

ani, nu vor să negocieze înlăturarea Guverului. 

Premierul susține că ia în calcul toate posibilitățile pentru alegerea primarilor, 

inclusiv o Ordonanță de Urgență, dar le cere aleșilor să facă modificările în 

Parlament. 

Liberalii vor lua o decizie cel mai probabil săptămâna viitoare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Oros: La Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale au fost sute de 

angajări fără concurs. Am găsit coafeze și mulți milițieni 

Ministrul Agriculturii, Adrian Oros, a anunțat că 15% din posturile din minister și 

din instituțiile subordonate vor fi reduse, în condițiile în care s-a constatat că sunt 

angajați care nu au nicio legătură cu domeniul, printre care coafeze, la Agenția 

pentru Finanțarea Investițiilor Rurale (AFIR), transmite Mediafax. 

Adrian Oros a declarat, duminică, la Cluj-Napoca într-o conferință de presă, că au 

fost sute de persoane detașate de la firme private, fără concurs, iar aceste detașări 

au fost sistate de la 1 ianuarie 2020. 

„Suntem într-un proces de evaluare a întregului personal din Ministerul 

Agriculturii și a instituțiilor din subordine și, în opinia noastră, cel puțin 15% din 

aceste posturi vor fi reduse. Sunt locuri unde procentul va fi mai mare, dar și locuri 

unde va trebui să angajăm oameni, unde capacitatea lor administrativă este scăzută. 

În aparatul propriu avem 708 angajați, iar în total, la toate instituțiile și agențiile 

din subordine, avem 14.239 de angajați. La AFIR (Agenția pentru Finanțarea 

Investițiilor Rurale – n.r.) au fost zeci și sute de transferuri de la entități private, 

fără concurs, foarte mulți dintre angajați neavând nicio legătură cu activitatea care 

trebuia desfășurată. Am găsit și coafeze și tot felul de <<specialiști>> angajați și 

mulți milițieni, transferați de la firme private, cazuri de meserii mai puțin obișnuite 

pentru activitatea în AFIR. Toate aceste detașări au încetat de la 1 ianuarie 2020”, 

a spus Oros. 

Potrivit acestuia, la Agenția Națională de Pescuit și Acvacultură (ANPA) este cel 

mai mare „dezastru”, fiind primite cereri de despăgubiri pentru pagube produse 

peștilor în zone unde se cultiva rapiță. 

„Discuția cu cormoranul nu a fost întâmplătoare, am primit spre plată, dar nu am 

semnat, documente de despăgubiri pentru pagube produse în piscicultură de 

cormorani. Legislația europeană permite despăgubiri, dar am constatat că cifrele 

sunt foarte mari. Suspicionăm că trebuiau fie despăgubite doar anumite entități cu 

sume foarte mari. Unii cereau despăgubiri pentru cantități de pește, pierderi pe 

2019, mai mari decât producția vândută în ultimii 5 ani. E puțin probabil să ai o 

asemenea pierdere. E corpul de control acolo și verifică.  
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Avem hărți satelitare și dovezi că unii beneficiari ai programelor de despăgubiri nu 

au avut pește pentru că nu au avut apă, ei cultivau rapiță, orez și raportau pierderi 

la pește”, a explicat Oros. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Asaltul Europei în căutare de forţă de muncă şi percepţia noastră 

transformată în certitudine că lucrurile nu se vor schimba niciodată în ţară, 

arată dramatic pentru România: 2 milioane de oferte de joburi în afară sunt 

postate oficial pe un site de recrutare local, iar 500.000 de români îşi caută 

activ un job în afara ţării 

O discuţie săptămâna trecută cu un broker de pe bursă: Intri la ZF Live să vorbim 

despre anul bursier 2020, cum va fi, mai creşte sau nu BET-ul, ce acţiuni 

cumpărăm? Nu pot, nu sunt în ţară! Nicio problemă, intri pe telefon. Ţi-am spus, 

nu sunt în ţară, am plecat din ţară! Cum ai plecat, de tot? Da, de tot, în Germania! 

Cum să pleci, păi nu mai eşti la prima tinereţe? Uite că am plecat! De ce? Că 

lucrurile nu se mai schimbă! Şi tu descoperi asta după 30 de ani? Am tot sperat, iar 

acum am plecat! 

Deşi Bursa de la noi a adus investitorilor un câştig de 35% în 2019, iar cu tot cu 

dividende de 43%, fiind a treia din lume, lichiditatea, cât se tranzacţionează, este la 

pământ, cu rezultate din ce în ce mai proaste în fiecare an, ceea ce determină 

companiile de brokeraj să reducă numărul de brokeri, numărul de analişti, ceea ce 

se traduce într-o capacitate mai redusă de a căuta şi interacţiona cu investitorii. 

Lichiditatea la Bursă este cel mai important indicator, pentru că degeaba ai o 

creştere spectaculoasă a unei acţiuni dacă la un moment dat, când vrei să vinzi, nu 

ai cui. 

Din aceest punct de vedere lucrurile nu s-au schimbat la Bursă de la criză încoace 

ci, dimpotrivă, s-au înrăutăţit, iar în declaraţii cei responsabili de piaţa de capital se 

declară preocupaţi de această problemă, celeba expresie a preşedintelui Iohannis, 

dar rezultatele se lasă aşteptate. 

Iar acum dispare şi speranţa. 
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Discutând despre piaţa muncii în 2019 şi 2020, Bogdan Badea, directorul executiv 

al eJobs, cea mai mare platformă de recrutare online din România, cu o cotă de 

piaţă de 60%, a spus la ZF Live că tendinţa cea mai îngrijorătoare pe care a 

remarcat-o în 2019 este numărul tot mai mare de români care îşi caută un job în 

afara ţării, cifrele pe anul trecut indicând nu mai puţin de 500.000 de români. La 

polul opus, din perspectiva ofertelor, companiile din străinătate au pus nu mai 

puţin de 2 milioane de anunţuri de recrutare din România pentru afară. 

Această tendinţă se va menţine în acest an cu cifre şi mai mari, crede Bogdan 

Badea. 

România este la un maxim istoric din punct de vedere al economiei, PIB-ul, care 

măsoară valoarea adăugată, ajungând la 220 de miliarde de euro în 2019, de 5 ori 

mai mult decât acum 20 de ani. 

Pe piaţa muncii, care a ajuns la 5,1 milioane de salariaţi, se mai caută încă 1 milion 

de oameni, care se găsesc din ce în ce mai greu. 

Salariile s-au dublat în ultimii şapte ani, iar în termeni reali raportat la euro, au 

crescut cu 80%. 

Dacă înainte de criză rata pentru un credit imobiliar reprezenta 250% dintr-un 

salariu, acum îşi pot lua mai uşor un apartament şi pot să-l plătească într-un număr 

mai redus de ani, 12. În Occident poţi să-ţi iei un apartament de la 30 de ani în sus. 

Însă degeaba situaţia economică s-a îmbunătăţit dacă percepţia generală a 

românilor este din ce în ce mai negativă, această percepţie tranformându-se acum 

într-o certitudine că lucrurile nu se vor schimba niciodată în România. 

Cum poţi să crezi că se mai poate schimba ceva, dacă politicienii şi cei care conduc 

România sunt aceeaşi de 20-30 de ani? Dacă ei nu au făcut până acum ce puteau să 

facă, de ce ar crede românii că vor mişca ceva în următorii ani? 

Bogdan Badea de la eJobs spune că ceea ce văd oamenii în politică, ceea ce aud, îi 

determină să-şi caute şi mai mult un job în afară. Iar ultimii 2-3 ani au fost 

determinanţi în acest sens. 

 

https://www.zf.ro/eveniment/zf-live-bogdan-badea-ceo-ejobs-2020-oferta-locuri-munca-creste-circa-10-15-iar-pachetele-salariale-5-10-cei-cautati-angajatii-zona-digitalizare-retail-cei-entry-level-bucurestiul-atrage-aproximativ-18687492
https://www.zf.ro/banci-si-asigurari/romania-ajuns-tara-vis-cei-vor-cumpere-locuinta-datorita-cresterii-salariului-scaderii-pretului-apartamentelor-dupa-criza-rata-apartament-2-camere-ajuns-putin-60-salariul-mediu-net-fata-250-2008-18656856
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Ionuţ Simion, şeful pe România al firmei globale de consultanţă şi audit PWC, 

spune că deşi în ţară românii pot avea un impact mult mai mare într-un job, chiar şi 

la nivel de societate, tot ce se întâmplă în jur îi determină pe mulţi să se gândească 

că afară este mai bine. 

După căderea comunismului, deceniul anilor ‘90 a fost catastrofal pentru economia 

României, peste 2 milioane de oameni pierzându-şi jobul în urma restructurării şi 

închiderii fabricilor. Atunci alternativa era plecarea din ţară în căutarea unui loc 

muncă. 

De la jumătatea anilor 2000, odată cu venirea investiţiilor străine, intrarea în UE şi 

NATO, situaţia economică s-a mai îmbunătăţit, inflaţia a scăzut, cursul valutar a 

fost instabil, iar salariile au început să crească. Au apărut alte tipuri de joburi, 

corporatiste, dar paradoxal dorinţa de plecare din ţară nu s-a temperat, ci chiar s-a 

accelerat. 

Peste 200.000 de români pleacă anual din ţară şi foarte puţini se întorc. Iar 

întrebarea tuturor este de ce pleacă. 

Iar răspunsul general este că deşi românii o duc mai bine, lucrurile din jururul lor 

se mişcă foarte greu, chiar deloc, şi nu mai vor să aştepte în ţară ipotetica 

schimbare. 

Degeaba ai un salariu de 2.000 de euro pe lună iar la finalul lunii îţi rămâne mai 

mult în România decât în străinătate, dacă faci 1 oră dus şi 1 oră întors până la 

birou. 

Degeaba ai 2000 de euro dacă faci cu trenul 12 ore din Bucureşti până la Arad, 

acasă la părinţi. 

Degeaba ai 2000 de euro dacă şcoala produce 44% analfabeţi funcţional, adică nu 

ştiu să explice ceea ce citesc, iar peste ani chiar dacă copilul tău nu intră în această 

categorie. te vei lovi de acest rezultat în jurul tău. 

Atenţie, testul PISA este făcut mai mult pentru companii, pentru a arăta unde este 

potenţial de investiţii. 
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Degeaba ai 2000 de euro pe lună dacă autorităţile sunt incapabile nu de un an, ci de 

20 de ani, să facă un ciot de intrare în Bucureşti sau să lărgească un drum. 

Bucureştiul are 25% din economia României, dar creşterea economică este sub 

media naţională din cauza sufocării. 

Degeaba ai 2000 de euro pe lună dacă în jurul tău clanurile mafiote se bat în plină 

stradă, iar autorităţile responsabile, celebrele instituţii de forţă, sunt prezente numai 

în ziua de salariu, iar în rest lipsesc cu desăvârşire. Aceste clanuri mafiote nu s-au 

născut alaltăieri, iar autorităţile nu au avut timp să ia la cunoştinţă de ele, ci 

patronează Bucureştiul de ani de zile. 

Degeaba ai 2000 de euro pe lună şi poţi să-ţi iei un apartament bun, dacă la ieşirea 

din bloc este mocirlă pe jos. 

Degeaba ai 2000 de euro pe lună şi plăteşti impozite de 1500 de euro, dacă îţi 

trimiţi copiii la grădiniţe private, la şcoli private, la profesori privaţi pentru a nu te 

trezi cu un analfabet funcţional în casă. 

Degeaba ai 2000 de euro pe lună dacă pentru o urgenţă trebuie să te duci la o 

clinică privată unde dai câteva sute de euro pentru a nu avea de-a face cu un spital 

de stat murdar şi unde poţi lua foc la propriu şi la figurat. 

Forţa de muncă şi talentele vor ajunge o resursă mai importantă şi mai scumpă 

decât apa sau energia, spun analiştii. 

Toată Europa se confruntă cu un deficit de forţă de muncă, şi fiecare ţară încearcă 

să găsească oameni în alte ţări, de aceea sunt 2 milioane de joburi în afară, pe 

numai un site de recrutare online din România. 

Dacă nu ai oameni cu care să lucrezi, degeaba ai idei şi bani. 

În cea mai bună perioadă economică din istorie, autorităţile, care sunt aproape 

aceleaşi de 20-30 de ani, fac tot posibilul să-i trimită pe români să-şi caute de lucru 

în afară.  

(Sursa: zf.ro) 

https://m.zf.ro/banci-si-asigurari/bucurestiul-248-mld-lei-clujul-50-mld-lei-si-timisul-49-mld-lei-au-produs-mai-bine-de-o-treime-din-pib-ul-romaniei-in-2019-de-1-040-mld-lei-220-mld-euro-18694862
https://www.zf.ro/business-international/razboi-mondial-ia-forma-forta-lucru-calificata-ravnita-disperare-tari-puternice-slabe-deopotriva-talentul-ajunge-resursa-scumpa-aurul-energia-economiile-vor-tine-pasul-competitia-globala-18673393
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 Reducere dramatică a finanţării externe pentru România: de la 26 mld. euro 

la numai 8 mld. euro într-un deceniu. Băncile-mamă mai finanţează băncile 

din România cu numai 3,9 mld. euro 

Finanţările acordate de băncile-mamă instituţiilor de credit de pe piaţa locală s-au 

diminuat semnificativ coborând până la 3,9 mld. euro în septembrie 2019, iar to-

talul finanţării a atins 8 mld. euro, faţă de un maxim istoric de 26 mld. euro la 

sfârşitul anului 2008, potrivit datelor BNR. „Evoluţia structurii de finanţare a 

sectorului bancar a cunoscut unele ajustări graduale în ultimii ani, cea mai im-

portantă fiind scăderea importanţei pasivelor externe, fapt ce a contribuit la 

reducerea costurilor băncilor. Finanţarea de la băncile-mamă s-a diminuat la 3,9 

mld. euro, iar totalul finanţării a atins 8 mld. euro în luna septembrie 2019, faţă de 

un maxim istoric de circa 26 mld. euro la finalul anului 2008“, se arată în cea mai 

recentă ediţie a Raportului asupra stabilităţii financiare realizat de banca centrală. 

Reducerea liniilor de finanţare externe nu a fost de natură să provoace probleme de 

lichiditate ca urmare a caracterului progresiv al ajustării şi a înlocuirii în totalitate a 

acestor surse cu depozite provenind din sectorul privat, în special de la populaţie, 

în viziunea BNR. Banii externi au fost înlocuiţi cu economisire internă care a 

crescut spectaculos în ultimii 10 ani. Spre exmplu băncile au mai mai multe 

depozite strase decât credite acordate, raportul fiind de 765 faţă de o medie 

europeană de 120%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 ALERTĂ - Lovitură cruntă pentru România: Comisia Europeană a 

suspendat finanțarea celui mai important proiect de infrastructură (fost 

ministru) 

Comisia Europeană a suspendat finanțarea din fonduri UE pentru Autostrada Sibiu 

- Pitești (123 de km), cel mai important proiect de infrastructură al României la 

această oră, potrivit unui anunț făcut de fostul ministru al Transporturilor, Răzvan 

Cuc (PSD). Decizia vine ca urmare a unor probleme de mediu, a adăugat fostul 

demnitar. 
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„Autostrada Sibiu-Pitești suspendată de catre Comisia Europeană. Un lucru foarte 

periculos s-a întâmplat pentru unul dintre proiectele vitale de infrastructura din 

Romania și anume: Comisia Europeană a trimis o notificare de suspendare a 

finanțării din fonduri europene pentru Sibiu-Pitești din cauza unor probleme pe 

mediu (pentru cei care nu-si mai amintesc: obiectivul avea acord de mediu obținut 

in Decembrie 2018). NIMENI DIN GUVERN NU NE ZICE NIMIC. TOATA 

LUMEA TACE! POATE ASA E MAI BINE! POATE ASA TREBUIE! NU 

DRAGI ROMANI, NU TREBUIE ASA!!!!”, a scris pe Facebook fostul ministru al 

Transporturilor, Răzvan Cuc (PSD). 

UPDATE - Guvernul a transmis că oficialii europeni au cerut doar informatii 

suplimentare Romaniei si nu au taiat finantarea. 

„In loc sa se plimbe pentru poze si văicăreala lor clasică premierul Orban ar fi 

trebuit sa “dea cu pumnul in masa” pentru ca acest proiect sa își continue 

implementarea prin finanțare din fonduri europene! Din păcate, ce nu înțelege sau 

poate chiar nu stie premierul este ca aceasta notificare de suspendare crează un 

precedent foarte periculos pentru tot ce inseamna proiecte de infrastructura din 

Romania finanțate din fonduri europene! Un lucru este cert: Romania are un 

guvern ireresponsabil si habarnist, iar pe premier este foarte clar ca nu îl ia nimeni 

in serios! Nu ii explic eu domnului Orban pentru ca a vazut si singur că toate 

proiectele pe care le-am semnat și lansat doar pe infrastructura rutiera însumează 

multe miliarde de euro. Sunt convins ca lucrul aceata a deranjat. Si a mai deranjat 

si faptul ca Romania a îndrăznit sa lanseze, intr-un mod accelerat, proiecte care 

asigurau o absorbție foarte mare.....restul este usor de dedus”, a mai scris Cuc. 

 (Sursa: stiripesurse.ro) 

. 

  Este oficial: guvernul PNL cere revocarea lui Sevil Shhaideh, mâna dreaptă 

a lui Liviu Dragnea, din boardul Petrom 

OMV Petrom (SNP), cea mai mare companie de la bursa românească, a anunţat 

vineri că a primit o solicitare din partea noului ministru al energiei din guvernul 

PNL pentru a o revoca pe Sevil Shhaideh, fost ministru al dezvoltării regionale şi 

propunerea iniţială a PSD pentru funcţia de premier, din consiliul de supraveghere. 

https://www.stiripesurse.ro/breaking-guvernul-rupe-tacerea-dupa-bomba-lansata-de-razvan-cuc_1420191.html
https://www.stiripesurse.ro/breaking-guvernul-rupe-tacerea-dupa-bomba-lansata-de-razvan-cuc_1420191.html
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Astfel, OMV Petrom îşi convoacă acţionarii pe marginea acestui subiect, respectiv 

revocarea lui Sevil Shhaideh şi alegerea unui nou membru, dar în documentul 

publicat la bursă nu se menţionează data la care trebuie să se întâlnească acţionarii, 

cel mai probabil acest lucru urmând a fi publicat în perioada următoare. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Veniturile românilor au fost în medie de 1.889 lei de persoană în T3/2019, în 

creştere cu 10% faţă de 2018 

 Media cheltuielilor unui român a fost de 1.630 lei în perioada iunie-august 2019, 

mai mari cu 8% faţă de aceeaşi perioadă a anului trecut. Românii cheltuiesc cel 

mai mult pe mâncare şi băuturi nonalcoolice - circa 20% din total, adică 326 lei 

lunar. 

Veniturile românilor au fost în medie de 1.889 lei de persoană în trimestrul al 

treilea din 2019, în creştere cu 10% faţă de aceeaşi perioadă a anului precedent. 

Media cheltuielilor unui român a fost de 1.630 lei perioada iunie-august 2019, mai 

mari cu 8% faţă de aceeaşi perioadă din 2018, arată datele Institutului Naţional de 

Statistică. 

Veniturile băneşti au fost în medie de 1.775 lei pe persoană, iar restul de 114 lei a 

reprezentat venituri în natură. Venitul mediu al unei gospodării româneşti a fost în 

T3 2019 de 4.872 de lei net. Salariile şi celelalte venituri asociate lor au format cea 

mai importantă sursă de venituri (69,5% din veniturile totale ale gospodăriilor). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Guvernul Orban începe cruciada împotriva 'vânătorilor de subvenții' din 

agricultură 

Ministrul Agriculturii, Adrian Oros, a anunțat că va lupta împotriva vânătorilor de 

subvenții, investitori care nu urmăresc să facă performanță în domeniu, ci doar să 

încaseze subvențiile pentru terenurile sau animalele deținute, scrie Mediafax. 
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Adrian Oros a declarat, duminică, la Cluj-Napoca, într-o conferință de presă că 

intenționează redirecționarea banilor către cei care au o tradiție în a cultiva pământ 

și a crește animale. 

„Avem de gând ca, în noul Program Național Strategic, să evităm banii care merg 

spre vânătorii de subvenții, persoane, companii sau fonduri de investiții care își 

plasează banii în agricultură nu pentru a face performanță, ci doar cu scopul de a 

vâna aceste subvenții în agricultură. Vrem să redirecționăm cât mai mulți bani 

către cei care au o tradiție în a cultiva pământ și a crește aninale. Voi lupta 

împotriva acestor vânătorilor de subvenții, la noi în țară suntem campioni. Când 

subvențiile vor dispărea, ei vor pleca din acest domeniu, dar până atunci în jurul lor 

distrug totul, iar cei care au tradiție în creșterea animalelor și în cultivarea 

pământului sunt sufocați de acești investitori”, a spus Oros. 

Potrivit acestuia, la nivelul CE se va legifera ca un fermier veritabil să fie cel care 

obține 80% din venituri din agricultură și doar în aceste cazuri să poate beneficia 

de subvenții. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Modificare legislativă: Construcțiile edificate fără autorizație vor putea fi 

intabulate în cartea funciară. Cum se va aplica 

Construcțiile realizate fără autorizație vor putea fi intabulate în cartea funciară dacă 

termenul de prescripție pentru sancționarea unei astfel de fapte s-a împlinit și dacă 

clădirea întrunește cerințele fundamentale privind calitatea în construcții. Aceasta 

este una dintre prevederile cheie ale Legii 7/2020 care modifică Legea 50/1991 

privind calitatea în construcții, publicată săptămâna aceasta în Monitorul Oficial. 

Modificarea legislativă anunță, din punctul nostru de vedere, rezolvarea situației 

juridice pentru o parte semnificativă dintre construcțiile din România care au fost 

construite fără autorizație de construire. 

 

Până acum, pentru orice clădire, mai puțin pentru cele edificate înainte de 1 august 

2001, care beneficiau de un regim derogatoriu, nu existau prevederi legale care să 

permită intabularea în cartea funciară a unei construcții fără autorizație.  
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Pentru acestea, singurul remediu era procedura intrării în legalitate care presupune 

obținerea unei autorizații de construire ulterioare edificării. 

 

Însă, în luna iunie a anului trecut, Înalta Curte de Casație si Justiție (ICCJ) a pus 

capăt unei soluții practicate pe scară largă de proprietarii imobilelor construite fără 

autorizație, excluzând orice posibilitate de intabulare în cartea funciară în afara 

sistemului administrativ de autorizare și recepționare a construcțiilor. Mai precis, 

ÎCCJ a statuat că, că „lipsa autorizației de construire sau nerespectarea prevederilor 

acesteia, precum și lipsa procesului-verbal de recepție la terminarea lucrărilor 

constituie un impediment pentru recunoașterea pe cale judiciară, în cadrul acțiunii 

în constatare, a dreptului de proprietate asupra unei construcții realizate de către 

proprietarul terenului, cu materiale proprii (n.n. accesiunea imobiliară artificială).” 

 

Este de presupus că actualele modificări vin să acopere acest vid legislativ generat 

de decizia ICCJ și să simplifice procedura de intabulare a unor astfel de construcții 

dacă a expirat termenul de 3 ani. Potrivit legislației în vigoare, executarea de 

construcții fără autorizație constituie contravenție sau, după caz, infracțiune și se 

pedepsește conform legii. Termenul până la care organul competent poate aplica 

sancțiunea este de 3 ani de la data săvârșirii faptei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Violeta Alexandru spune că va desființa ghișeele din casele de pensii: Să se 

poată vorbi de la egal la egal 

Violeta Alexandru a declarat că vrea să desființeze ghișeele din casele de pensii, 

astfel încât pensionarii și funcționarii să discute din poziții egale. În primă fază, 

ministrul Muncii va cere caselor de pensii din București să reamenajeze spațiile. 

„M-a uimit că, în continuare, pensionarul în baston trebuie să stea cu spatele 

incovoiat ca să poată să vadă ochii funcționarului printr-o ușiță mică pusă la o 

înălțime la care spatele său este foarte încovoiat”, a declarat ministrul Muncii la 

Digi24, potrivit Mediafax. 

Violeta Alexandru a fost impresionată de faptul că, și în ziua de azi, între 

funcționari și pensionari încă există un zid. 
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„Ar trebui să stea pe picior de egalitate, la o masă, spre exemplu, fără niciun zid 

între ei, amândoi în aceeași poziție în care să poată vorbi de la egal la egal, cu 

hârtiile pe masă. Lucrurile să fie transparente, nu într-o relație funcționar-

pensionar. Am să fac un gest firesc, am să cer caselor de pensii din București să 

reamenajeze spațiile fără investiții substanțiale, ci montând o masă”, mai explicat 

aceasta. 

Ministrul a discutat cu colegii care au în subordine instituții care interacționează cu 

cetățenii despre această propunere, aceștia fiind de acord să se alinieze modificării. 

Violeta Alexandru nu a dorit să precizeze cine sunt colegii care au fost de acord cu 

propunerea. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Activele fondurilor de pensii facultative au trecut de 2,47 miliarde de lei, la 

30 noiembrie 2019 

Fondurile de pensii facultative aveau active în valoare de peste 2,47 miliarde de lei, 

la 30 noiembrie 2019, în creştere cu 21,32% comparativ cu nivelul înregistrat în 

aceeaşi perioadă din 2018, conform datelor Autorităţii de Supraveghere Financiară 

(ASF). 

 

Titlurile de stat deţineau cea mai mare pondere în cadrul activelor, de 1,398 

miliarde de lei, respectiv 56,6%. Pe locul doi se aflau acţiunile, cu 631,765 

milioane de lei (25,57%). Obligaţiunile corporative se situau pe locul trei din acest 

punct de vedere, cu 208,211 milioane de lei, respectiv 8,43% din totalul activelor. 

 

Potrivit datelor ASF, valoarea activului total al fondurilor de pensii de la Pilonul 

III era de 2,47 miliarde de lei, la 30 noiembrie 2019, iar valoarea activului net era 

de 2,466 miliarde de lei. 

 

Fondurile de pensii facultative aveau 497.762 de participanţi la 30 noiembrie 

2019. 
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Pe Pilonul III sunt active următoarele fonduri de pensii: Aegon Esential, Azt 

Moderato, Azt Vivace, BCR Plus, BRD Medio, NN Activ, NN Optim, Pensia Mea, 

Raiffeisen Acumulare şi Stabil. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Proiect propus de deputatul PNL Florin Roman: ANAF să ridice popririle 

pe conturi în 24 de ore, în cazul achitării datoriilor 

Liderul deputaţilor liberali, Florin Roman, anunţă că luni va depune la Parlament o 

propunere legislativă de modificare şi completare a Codului de procedură fiscală, 

astfel încât ANAF să aibă obligaţia expresă de a ridica imediat popririle pe 

conturile bancare ale debitorilor, în situaţia în care contribuabilii şi-au achitat 

datoriile scadente. 

 

„În calitate de deputat liberal voi depune mâine la Parlamentul României o 

propunere legislativă de modificare şi completare a Codului de procedură fiscală, 

astfel încât ANAF va avea obligaţia expresă de a ridica imediat popririle pe conturi 

bancare ale debitorilor, în situaţia în care contribuabilii şi-au achitat datoriile 

scadente. În timpul guvernelor PSD, ANAF putea pune poprire pe toate sumele 

deţinute în conturi de un contribuabil chiar dacă datoria era şi de 10 sau 100 de ori 

mai mică, iar stingerea debitului nu conducea automat la o solicitare din partea 

ANAF de a ridica poprirea”, precizează Roman într-un comunicat transmis 

duminică presei și citat de Agerpres. 

 

El spune că „unui contribuabil persoană fizică, de exemplu, care ar fi avut un debit 

foarte mic i se blocau automat toate conturile din bănci şi toate sumele, iar 

cetăţeanul trebuia să se prezinte personal la direcţia de finanţe, să ridice dovada că 

şi-a stins datoria şi să umble pe drumuri pe la bănci, să stea la cozi şi să 

demonstreze el însuşi că nu mai are datorii”. 

 

„Era o întreagă nebunie pentru oricine dorea să îşi deblocheze cardurile şi conturile 

bancare. O adevărată bătaie de joc şi timp pierdut pe la ghişee, deşi autorităţile 

publice sunt plătite ca să ne facă viaţa mai uşoară.  
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Ca să nu mai vorbim despre firmele cărora le-a fost plătită cu luni de zile întârziere 

returnarea de TVA, fiind în imposibilitate de a-şi plăti datoriile fiscale, nu din rea-

credinţă, ci tocmai din cauza statului rău-plătitor”, subliniază liberalul. 

 

Roman evidenţiază că proiectul legislativ pe care îl va depune luni „instituie 

obligativitatea Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală (ANAF) ca, în termen 

de cel mult 24 de ore de la stingerea debitului, să informeze băncile şi să solicite 

ridicarea imediată a popririi pentru conturile blocate”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministrul de Interne vrea ca polițiștii locali să facă pază în școli 

Ministrul de Interne Marcel Vela a anunţat că vrea să reorganizeze instituţia, iar 

şeful Poliţiei Române le-a cerut subalternilor să propună schimbări până mâine. 

Sindicaliştii se plâng că timpul e prea scurt pentru a veni cu idei revoluţionare. 

Ministrul de Interne le transmite, însă, că discuţiile se vor încheia la finalul 

săptămânii viitoare. Deocamdată nu e clar ce şi cum se va schimba, dar, în direct la 

Digi24, Marcel Vela a spus că ar vrea să regândească rolul poliţiştilor locali. 

„Nu sunt pentru desfiinţarea Poliţiei Locale, chiar aş vrea sa propun modificarea 

actului normativ care spune că la 1000 de locuitori e angajat un poliţist local, să 

extindem, ca să punem câte un poliţist local pentru fiecare unitate de învâţămânat. 

Împreună cu Poliţia Locală să facem acele patrule, care să asigure siguranţa în 

şcoli”, a spus Vela. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Danca: Se va ieftini curentul, dupa scaderea tarifelor de transport si 

distributie a energiei electrice 

Seful Cancelariei premierului, Ionel Danca, sustine ca romanii vor cheltui mai 

putin pe energie electrica, dupa ce tarifele de transport si distributie ar urma sa 

scada, incepand cu data de 15 ianuarie. 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 13.01.2020 15 

 

"Urmeaza reducerea preturilor la energie electrica dupa eliminarea taxei de 2% pe 

cifra de afaceri din sectorul energetic prin modificarea OUG 114, adoptata de 

Guvern in aceasta saptamana. 

 

Incepand cu 15 ianuarie, noile tarife stabilite de ANRE pentru transport si 

distributie a energiei electrice vor fi reduse cu valori intre 1,7% si 1,9%", a scris 

Ionel Danca, pe Facebook. 

Reamintim ca eliminarea taxei de 2% din cifra de afaceri a tuturor societatilor din 

energie (care fusese introdusa prin OUG 114) a fost eliminata prin asumarea 

raspunderii Guvernului Orban. In context, daca vor da mai putin bani la stat, 

companiile din energie ar putea ramane cu sume mai mari in conturi. Iar asta le-ar 

putea permite sa livreze energie sau servicii mai ieftine. 

 

La ce ajuta o eventual scadere a tarifelor de transport si distributie? E foarte 

simplu. Pentru ambele operatiuni - unele intreprinse de Transelectrica, iar altele de 

societatile de distributie a curentului electric - romanii platesc. Or, daca tarifele 

pentru aceste servicii scad, ar putea scadea si factura. 

 

Cum ajunge curentul electric de la producator la consumatorul casnic si ce 

cheltuieli scad 

 

In forma in care pleaca de la producatori (sa spunem de la Hidroelectrica sau de la 

CE Oltenia) energia electrica n-ar putea fi folosita pentru alimentarea 

gospodariilor. 

 

In consecinta, e nevoie de o serie de echipamente cu ajutorul careia energiei sa i se 

aduca niste transformari, inainte sa fie introdusa intr-o retea de transport. Pentru 

cumpararea, mentenanta si functionarea acestor echipamente cu care se intervine 

asupra energiei electrice, in factura apare tariful de introducere (a curentului) in 

retea. 

 

Odata introdusa, energia electrica este transportata prin reteaua de transport, prin 

fire, pana la granita cu una dintre cele 8 retele teritoriale de distributie a curentului 

din Romania.  
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Pentru ca toata aceasta operatiune sa se poata face, gosposariile platesc un tarif 

trecut pe factura cu denumirea "serviciu sistem". 

 

Apoi, tot cu ajutorul unor echipamente specifice, energia electrica este extrasa din 

sistemul de transport si livrata retelelor de distributie. Echipamentele se cumpara si 

se intretin cu bani proveniti din banii stransi ca "tarif de extragere din retea". 

 

Odata ce au primit energia, distribuitorii trebuie sa o treaca prin statii de 

transformare, pentru a o aduce de la inalta, la medie si apoi la joasa tensiune. Iar 

toate acestea se platesc din banii stransi din "tariful de distributie". 

Drumul energiei electrice de la producator pana la consumtor. Fiecare tranzitie 

inseamna, pentru consumator, plata unui tarif. Inforgrafic: Ziare.com/Nicu Socol 

Banii din aceste tarife se impart. Mai exact, tarifele de introducere in retea, de 

serviciu sistem si de extragere din retea merg la Transelectrica. Iar tarifele de 

distributie ajung la cei 8 operatori ai retelelor regionale de distributie. 

 

Nivelul tarifelor este reglementat de stat. In consecinta, el poate creste sau scadea, 

in functie de mai multi factori. Cert este ca tarifele trebuie platite, din cauza ca fara 

banii stransi din ele, energia electrica n-ar mai ajunge, in forma optima, la clientii 

casnici. 

 

Daca unele dintre ele, anume tariful de transport perceput de Transelectrica si cele 

de distributie perceput de societatile de profil, vor scadea, atunci valoarea facturilor 

s-ar putea, de asemenea, diminua. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ce taxe plătesc românii care au obţinut câştiguri din bitcoin şi alte 

criptomonede. Cum se impozitează 

Câştigurile obţinute din tranzacţionarea de bitcoin, ethereum sau alte criptomonede 

vin cu obligaţia anuală de a plăti impozit şi contribuţii, acolo unde este cazul, 

legislaţia fiscală în vigoare aplicându-se pentru persoanele fizice rezidente în 

România. 
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Când trebuie declarate şi plătite impozitele pentru bitcoin şi alte monede digitale 

Prin urmare, românii care au obţinut câştiguri din transferul de criptomonede 

trebuie să depună „cu bună credinţă” declaraţia unică privind impozitul pe venit şi 

contribuţiile sociale până pe data de 15 martie a anului următor, explică 

pentru ZF Corina Mîndoiu, partener asociat în cadrul departamentului de 

consultanţă fiscală al EY România. 

Astfel, pentru câştigurile obţinute din bitcoin şi alte criptomonede în 2019, 

termenul de depunere al declaraţiei unice este de 16 martie 2020. 

Consultantul atrage atenţia cu privire la termenul de depunere a declaraţiei unice, 

încât acesta reprezintă şi termenul de plată a obligaţiilor fiscale. 

Cum se calculează impozitele pe tranzacţiile cu bitcoin 

Persoanele fizice care obţin câştiguri din bitcoin şi alte monede digitale trebuie să 

plătească impozit 10% din diferenţa pozitivă dintre preţul de vânzare şi preţul de 

achiziţie, inclusiv costurile directe aferente tranzacţiei, spune Corina Mîndoiu. 

O particularitate a legislaţiei fiscale arată că anumite câştiguri din bitcoin şi alte 

criptomonede nu sunt impozitate. Astfel, câştigul sub nivelul de 200 lei per 

tranzacţie nu se impozitează, cu condiţia ca totalul câştigurilor într-un an fiscal să 

nu depăşească suma de 600 de lei. 

Dacă depăşesc acest prag, în cazul în care aceste câştiguri – singulare sau cumulate 

cu alte venituri impozabile, precum investiţii, activităţi independente, chirii etc – 

depăşesc nivelul a 12 salarii minime brute pe ţară, românii trebuie să plătească şi 

contribuţia de asigurări sociale de sănătate, pe lângă impozite. 

Contribuţia de asigurări sociale de sănătate pentru anul 2019 atinge un cuantum fix 

de 2.496 lei. Pentru anul 2020 această contribuţie s-a majorat la 2.676 lei. 

Plata obligaţiilor fiscale se poate efectua la trezoreria arondată adresei de domiciliu 

a persoanei fizice sau prin transfer bancar în contul unic disponibil "Sume 

reprezentând impozit pe venit şi contribuţii sociale datorate de persoanele fizice în 

curs de distribuire", potrivit EY. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Ce este Autoritatea pentru Digitalizarea României, noua instituţie care va 

activa din ianuarie şi va administra fonduri UE de cel puţin 2 miliarde de 

euro 

Autoritatea pentru Digitalizarea României (ADR) va avea de gestionat cel puţin 2 

miliarde de euro proveniţi din finanţare europeană. ADR va funcţiona după data de 

30 ianuarie, când vor fi finalizate procedurile întemeierii acesteia, a explicat 

preşedintele Autorităţii, Sabin Sărmaş, pentru MEDIAFAX. 

”Este Programul Operaţional Creştere Inteligentă şi Digitalizare, un program 

sectorial care are alocate 2 miliarde de euro. Uniunea Europeană va aloca pentru 

digitalizare în următorul exerciţiu financiar 7 miliarde de euro doar pentru 

România. Autoritatea va gestiona o parte din aceste sume, cel puţin cele 2 miliarde. 

Dar miza foarte mare în momentul de faţă, este o strategie în baza căreia să se 

cheltuiască aceşti bani, să se pună programul de finanţare care să servească atât 

instituţiile publice prin diferite programe în funcţie de nevoile pe care le vom 

extrage şi le vom pune în strategie, astfel încâr banii să fie cheltuiţi. Pentru că 

astăzi, marea problemă este că există o serie întreagă de programe propuse spre 

finanţare care nu reuşesc să atragă fonduri”, a precizat luni, preşedintele Autorităţii 

pentru Digitalizarea României, după dezbaterea publică în privinţa Hotărârii de 

Guvern pentru înfiinţarea companiei. 

Autoritatea preia două departamente din fostul Minister al Comunicaţiilor şi 

Societăţii Informaţionale, desfiinţat de guvernarea PNL. 

„Din MCSI (Ministerul Comunicaţiilor şi Societăţii Informaţionale) momentan, 

Autoritatea pentru Digitalizarea României preia OISI care este Organizmul 

Intermediar pentru promovarea Societăţii Informaţionale şi care este organismul 

prin care noi luăm banii de la Uniunea Europeană, acesta este organismul care 

finanţează toate aceste proiecte, fie că ele sunt pe zona publică sau pe zona privată. 

Mai ia o echipă de asistenţă tehnică, acronimul este UIPOAT - Unitatea pentru 

Implementare proiecte POAT (Proiectul Operaţional Asistenţă Tehnică), această 

echipă au o deosebită importanţă în scrierea proiectelor pe fonduri europene. 

Practic o unitatea va scrie proiecte, cealaltă va reuşi să le finanţeze, sigur alături de 

alte departamente pe care le vom crea”, a mai explicat Sabin Sărmaş. 
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Termenul când ADR va funcţiona va fi după 30 ianuarie. „Autoritatea va funcţiona 

după data de 30 ianuarie, când vor fi finalizate toate procesurile. ADR a apărut 

întrucât Ministerul Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor, în care a fost 

integrat fostul MCSI, nu a putut să îşi asume toate subiectele de comunicaţii, 

această autoritate copiază aceste responsabilităţi”, a adăugat preşedintele. 

Autoritatea are prevăzuţi, în textul Hotărârii de Guvern, un număr de 35 de 

angajaţi, fapt pentru care participanţii la dezbatere au numit-o în mod peiorativ 

drept un „Chihuahua” al instituţiilor statului, după ce au afirmat despre MCSI că 

era văzut drept „cenuşăreasa ministerelor”. Preşedintele Autorităţii a asigurat că 

personalul va fi extins. 

Luni, a avut loc la sediul Guvernului o dezbatere publică în vederea Hotărârii de 

Guvern prin care va fi înfiinţată Autoritatea pentru Digitalizarea României. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ȋnceperea perioadei de ȋnregistrare a aplicațiilor studenților care doresc să 

lucreze ȋn Germania pe perioada vacanței de vară 

Agenția Municipală pentru Ocuparea Forței de Muncă București anunţă ȋnceperea 

perioadei de ȋnregistrare a aplicațiilor ȋn programul destinat studenților care doresc 

să desfășoare o activitate lucrativă pe teritoriul Germaniei pe perioada vacanței de 

vară (minim 2 luni). 

Menționăm că pot aplica studenții cu vârsta cuprinsă intre 18 – 35 de ani, care 

urmează cursuri de zi, la o facultate de stat sau particulară, acreditată conform legii 

și care au cunoștințe bune/foarte bune de limba germană. 

Pentru anul 2020, sunt disponibile 30 de posturi în domeniul hotelier – 

gastronomic, ȋn gastronomia de sistem (fast-food), ȋn producția industrială și ȋn 

domeniul serviciilor. 

Studenții care au domiciliul în Bucureşti sau sunt ȋnregistrați la o instituție de 

ȋnvățământ superior din acest municipiu, se pot adresa consilierului EURES din  
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cadrul Agenției Municipale pentru Ocuparea Forței de Muncă București, str. 

Spătarul Preda nr. 12, corp clădire C, etaj 1, camera 15, sector 5, în vederea 

înregistrării aplicațiilor.  

Ȋnregistrarea se va desfășura ȋn perioada 13.01.2020 – 14.02.2020, ȋn intervalul 

luni – joi, orele 10.00 – 15.30 și vineri, orele 10.00 – 13.00. 

Informații suplimentare cu privire la condițiile de aplicare, documentele necesare 

ȋnregistrării aplicațiilor, precum și instrucțiunile de completare a acestora, pot fi 

solicitate la numerele de telefon 021/316.55.08 interior 233, 0758.236.632, sau se 

găsesc pe site-ul www.anofm.ro>AMOFM București>Comunicare>Materiale 

informative. 

(Sursa: AGENŢIA MUNICIPALĂ PENTRU OCUPAREA FORŢEI DE MUNCĂ BUCUREŞTI) 

 

 Sute de magistrați români au semnat o scrisoare de susținere față de 

protestele din Polonia / CSM, criticat pentru lipsa de reacție 

Sute de judecători și procurori români au semnat o scrisoare de „susținere 

necondiționată” pentru colegii lor polonezi în contextul marșului organizat pentru 

independența sistemului judiciar din Polonia, relatează Mediafax citând 

cotidianul The Guardian. 

„Susținerea este extrem de importantă pentru noi, cei care o prețuim. Suntem 

judecători europeni, suntem parte din Europa, iar acest lucru îl confirmă”, a 

declarat Monika Frackowiak, judecătoare în cadrul unui tribunal districtual 

polonez. 

 Citește aici Rezoluția judecătorilor și procurorilor din România în 

sprijinul colegilor din Polonia 

Judecători din 22 de țări europene, inclusiv din România, au participat sâmbătă la 

manifestațiile cunoscute sub denumirea de "Marșul celor 1.000 de robe", pentru a 

își arăta susținerea pentru independența sistemului judiciar. 

Camera inferioară a Parlamentului polonez a aprobat luna trecută un proiect de 

lege prin care judecătorii care contestă reformele guvernului pot fi penalizați. 

http://www.anofm.ro/
https://www.theguardian.com/world/2020/jan/12/poland-march-judges-europe-protest-lawyers?fbclid=IwAR1cxDJE7VPanNPxoiL_ADNnD02w0OQtNWsoa5zzEZTvuStGwTw40ze0njs
http://www.forumuljudecatorilor.ro/index.php/archives/4003
http://www.forumuljudecatorilor.ro/index.php/archives/4003
https://www.hotnews.ro/stiri-international-23594275-video-polonia-magistratii-manifestat-varsovia-pentru-independenta-justitiei.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-23594275-video-polonia-magistratii-manifestat-varsovia-pentru-independenta-justitiei.htm
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Două asociații de magistrați denunță lipsa de reacție a CSM în privința 

situației din Polonia 

Asociația Forumul Judecătorilor din România și Asociația Inițiativa pentru Justiție 

își manifestă, într-un comunicat remis sâmbătă seara, „indignarea față de lipsa de 

reacție a CSM, ca organism colectiv, în privința situației magistraților din 

Polonia”. 

 

„Mai multe consilii judiciare din diverse state europene au reacționat ieri și astăzi 

în favoarea magistraților polonezi, inclusiv Consiliul Superior al Magistraturii din 

Republica Moldova. Din nefericire, pe această listă nu se regăsește Consiliul 

Superior al Magistraturii din România”, arată asociațiile citate. 

 

Redăm integral comunicatul remis cele două asociații de magistrați: 

 

„Subscrisele asociații salută Marșul celor 1000 de robe (marșul magistraților și 

avocaților din întreaga Europă), desfășurat astăzi, 11 ianuarie 2020, la Varșovia, 

exprimându-și, și pe această cale, solidaritatea față de colegii din Polonia. 

 

În sprijinul acestora, Biroul Executiv al Rețelei Consiliilor Judiciare din Europa 

(în care Consiliul Superior al Magistraturii din România nu mai este reprezentat 

din anul 2019, după mai bine de 10 ani de prezență neîntreruptă), a emis la 10 

ianuarie 2020 o Declarație, reiterând că ”independența judecătorilor este 

esențială pentru garantarea drepturilor cetățenilor Uniunii Europene, pentru 

respectarea reciprocă a valorilor comune ale Uniunii Europene, pentru încrederea 

reciprocă dintre judecătorii Uniunii Europene și reprezintă o condiție prealabilă 

esențială pentru recunoașterea reciprocă a hotărârilor în Uniunea Europeană. 

Fără independența judiciară, Uniunea Europeană va înceta, în cele din urmă, să 

mai existe ca un spațiu comun pentru democrație și statul de drept.” 

 

 

 

 

https://www.encj.eu/node/550


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 13.01.2020 22 

 

În ultimii ani, Biroul Executiv al Rețelei Consiliilor Judiciare din Europa și-a 

exprimat în mod repetat îngrijorările serioase cu privire la evoluțiile privind 

independența sistemului judiciar din Polonia, spre exemplu, prin declarațiile din 

30 ianuarie 2017, 17 iulie 2017, 13 octombrie 2017, 5 decembrie 2017 și 17 

septembrie 2018, remarcând faptul că nu au fost luate măsuri pentru a atenua 

preocupările exprimate sau pentru a remedia problemele de sistem identificate și 

de Comisia de la Veneția, Curtea de Justiție a Uniunii Europene or alte organisme 

internaționale relevante. 

 

La 17 septembrie 2018, Rețeaua Consiliilor Judiciare din Europa a 

suspendat actualul Consiliu pentru Sistemul Judiciar din Polonia (KRS, 

echivalentul CSM din România) din calitatea de membru al Rețelei, deoarece a 

considerat că nu îndeplinește condiția de a fi ”independent față de puterea 

executivă din statul respectiv”, arătând expres, între altele, că ”majoritatea 

membrilor KRS (14 din 25) sunt fie membri ai Partidului Dreptate și Justiție, fie 

membri ai guvernului, fie sunt aleși de Parlament la recomandarea Partidului 

Dreptate și Justiție, în cadrul KRS deciziile luându-se cu majoritate simplă”. 

 

În aceste condiții, mai multe consilii judiciare din diverse state europene au 

reacționat ieri și astăzi în favoarea magistraților polonezi, inclusiv Consiliul 

Superior al Magistraturii din Republica Moldova. 

 

Din nefericire, pe această listă nu se regăsește Consiliul Superior al Magistraturii 

din România, a cărui majoritate nu a fost capabilă să acorde un simplu mandat de 

reprezentare doamnei judecător Andrea Chiș, prezentă la Marșul celor 1000 de 

robe de la Varșovia, susținută cu titlu individual de sute de judecători și procurori 

români, de subscrisele asociații și de o minoritate din cadrul CSM. 

 

Lipsa de reacție a Consiliului Superior al Magistraturii, ca organism colectiv, în 

privința situației magistraților din Polonia, este stupefiantă, dar se înscrie în șirul 

unor atitudini nenumărate în care CSM a refuzat să-și îndeplinească rolul de 

garant al independenței justiției în România ori s-a manifestat cu întârziere, în 

momente de inutilitate evidentă, așa cum a constatat, spre exemplu, ultimul Raport 

MCV. 

 

https://pgwrk-websitemedia.s3.eu-west-1.amazonaws.com/production/pwk-web-encj2017-p/News/ENCJ%20Board%20position%20paper%20on%20KRS%20Poland.pdf
https://pgwrk-websitemedia.s3.eu-west-1.amazonaws.com/production/pwk-web-encj2017-p/News/ENCJ%20Board%20position%20paper%20on%20KRS%20Poland.pdf
https://cotidianul.md/2020/01/11/apelul-csm-catre-judecatorii-din-republica-moldova-in-contextul-situatiei-din-polonia/
https://cotidianul.md/2020/01/11/apelul-csm-catre-judecatorii-din-republica-moldova-in-contextul-situatiei-din-polonia/
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În acest context, pare inexplicabilă vizita efectuată de un membru al CSM, doamna 

Simona Camelia Marcu, în luna septembrie 2019, la actualul Consiliu pentru 

Sistemul Judiciar din Polonia, în condițiile în care acesta era suspendat de 

aproximativ 1 an din Rețeaua Consiliilor Judiciare din Europa din motive de lipsă 

de independență a membrilor săi, mai sus indicate. Nu există un material 

informativ pe care magistrații români și opinia publică să îl poată consulta și 

deduce scopul și necesitatea acestei vizite. 

 

Presupunând însă că astfel s-ar fi adunat și alte informații necesare și suficiente, 

este cu atât mai gravă lipsa unei reacții, ca organism colectiv, în privința situației 

magistraților din Polonia. 

 

În concluzie, observăm un regres considerabil al Consiliului Superior al 

Magistraturii din România, vizibil inclusiv prin nealegerea reprezentanților săi în 

cadrul Biroului Executiv al Rețelei Consiliilor Judiciare din Europa, în anul 

2019.” 

 

Asociația Forumul Judecătorilor din România 

- judecător Dragoș Călin, co-președinte 

- judecător Lucia Zaharia, co-președinte 

 

Asociația Inițiativa pentru Justiție 

- procuror Bogdan Pîrlog, co-președinte 

- procuror Sorin Lia, co-președinte 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Reacția MAE după ce Iranul a recunoscut că a doborât avionul ucrainean 

România „monitorizează îndeaproape” situaţia, după ce Iranul a recunoscut că a 

doborât avionul ucrainean, se precizează într-un mesaj pe contul oficial de Twitter 

al Ministerului Afacerilor Externe. 

 

https://www.csm1909.ro/ViewFile.ashx?guid=f144d26c-635e-4af7-b80c-4cf3ad6ffd86|InfoCSM
https://www.csm1909.ro/ViewFile.ashx?guid=f144d26c-635e-4af7-b80c-4cf3ad6ffd86|InfoCSM
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„România monitorizează îndeaproape situaţia, după ce Iranul a recunoscut că a 

doborât avionul ucrainean, iar acest lucru include şi urmărirea respectării 

Convenţiei de la Viena, ce reglementează relaţiile diplomatice şi libertatea de 

adunare în spaţiul public”, este mesajul MAE, potrivit Agerpres. 

Mai multe sute de studenţi s-au adunat sâmbătă seară la Teheran, ca răspuns la 

invitaţia de a aduce un omagiu celor 176 de victime ale Boeingului ucrainean, în 

majoritate iranieni şi canadieni, doborât "din greşeală" miercuri de o rachetă 

iraniană. Ei au cerut demisia ayatollahului și au scandat împotriva Gardienilor 

Revoluției. 

RO monitors closely the developments after the recognition by #Iran of the 

downing of the Ukrainian flight #PS752, including the observance of the 

#ViennaConvention on Diplomatic Relations and of the freedom of assembly. 

Corpul Gardienilor Revoluţiei din Iran şi-a asumat sâmbătă „responsabilitatea 

totală” pentru doborârea avionului ucrainean de pasageri, a declarat Amirali 

Hajizadeh, şeful Forţei aerospaţiale a acestei armate ideologice, potrivit AFP şi 

Reuters. 

Avionul Boeing 737, care efectua zborul PS752 al companiei Ukraine Airlines 

International, s-a prăbuşit miercuri dimineaţa la câteva minute după ce a decolat 

din Teheran. Cele 176 de persoane aflate la bord, majoritatea dintre ele iranieni şi 

canadieni, şi-au pierdut viaţa. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Republica Moldova se reorientează către Rusia. Dodon îl aşteaptă pe Putin 

la Chişinău în 2020, „anul Rusiei în Moldova“ 

La un deceniu după ce Moldova a luat calea Uniunii Europene, fosta republică 

sovietică pare a urma direcşia opusă, privind constant către Rusia, scrie Balkan 

Insight. 

Moldova are în faţă provocări serioase în 2020, un an care va fi dedicat luptelor 

pentru putere în Chişinău în condiţiile în care preşedintele socialist rusofil Igor 

Dodon va încerca să obţină un al doilea mandat prezidenţial. 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/iranul-recunoaste-ca-a-doborat-din-greseala-avionul-ucrainean-1243877
https://www.digi24.ro/stiri/externe/iranul-recunoaste-ca-a-doborat-din-greseala-avionul-ucrainean-1243877
https://www.agerpres.ro/politica/2020/01/12/mae-romania-monitorizeaza-indeaproape-situatia-dupa-ce-iranul-a-recunoscut-ca-a-doborat-avionul-ucrainean--430877
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/proteste-la-teheran-iranienii-au-iesit-in-strada-dupa-ce-autoritatile-au-recunoscut-ca-avionul-ucrainean-a-fost-dooborat-1244126
https://twitter.com/hashtag/Iran?src=hash
https://twitter.com/hashtag/PS752?src=hash
https://twitter.com/hashtag/ViennaConvention?src=hash
https://www.digi24.ro/stiri/externe/gardienii-revolutiei-isi-asuma-responsabilitatea-totala-pentru-doborarea-avionului-ucrainean-1243970
https://www.digi24.ro/stiri/externe/gardienii-revolutiei-isi-asuma-responsabilitatea-totala-pentru-doborarea-avionului-ucrainean-1243970
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Lupta se va concentra pe eforturile acestuia de a obţine mai multă influenţă în 

parlament, unde Dodon speră să creeze o majoritate de cel puţin 50Ă1 deputaţi din 

1.010. 

„Cel mai important eveniment vor fi alegerile prezidenţiale de la sfârşitul acestui 

an. Socialiştii şi Dodon vor face tot posibilul pentru ca Dodon să câştige un nou 

mandat prezidenţial, iar Dodon va folosi instituţiile de stat şi resursele statului 

pentru a reuşi“, a declarat Victor Gotisan, analist politic, pentru Balkan Insight. 

Dodon, un binecunoscut rusofil, anunţa la sfârşitul anului trecut că ţara sa aşteaptă 

un credit de 300 milioane de dolari din partea Rusiei, banii urmând să fie folosiţi 

pentru finanţarea unor proiecte mari de infrastructură. 

Banii ar urma să fie folosiţi mai ales pentru construirea de drumuri. În noiembrie, 

preşedintele anunţase că Moldova a cerut Rusiei un împrumut de 500 milioane de 

dolari. 

În plus, Moldova va continua să primească anul viitor gaze naturale ruseşti via 

Ucraina în urma unui acord convenit de Moscova şi Kiev pentru tranzitul gazelor 

naturale din Rusia spre Uniunea Europeană pe teritoriul ucrainean. 

Rusia anunţa în noiembrie că va reduce începând cu 1 ianuarie anul viitor tarifele 

gazelor pe care le vinde Moldovei, la mai puţin de o săptămână după câştigarea 

puterii în statul fost sovietic de către un guvern pro-rus. 

Noul premier al Moldovei Ion Chicu anunţa în aceeaşi lună că ţara sa ar putea face 

o ìpauzăî în cooperarea cu Fondul Monetar Internaţional. Guvernul minoritar 

socialist al lui Chicu a preluat puterea după ce fostul guvern pro-occidental a 

pierdut o moţiune de cenzură pe 12 noiembrie. 

Comentariile şi acţiunile lui Chicu, inclusiv o vizită în Moscova, sugerează o 

reorientare către Rusia după demiterea guvernului pro-occidental anterior la numai 

cinci luni după ce acesta preluase puterea promiţând să lupte împotriva corupţiei. 

Dodon îl aşteaptă pe Putin la Chişinău în 2020, „anul Rusiei în Moldova“. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Noi proteste în Iran: Oamenii rup portretele generalului Qassem Soleimani. 

Protestatari împușcați cu gloanțe de cauciuc 

Mii de iranieni revoltați au ieșit pe străzile din Teheran și alte mari orașe, pentru a 

denunța politica regimului ayatollahului Ali Khamenei și scandează împotriva 

Gardienilor Revoluţiei, forțele militare care răspund direct în fața liderului suprem. 

ACTUALIZARE. Corespondentul BBC pentru Iran Bahman Kalbasi a postat o 

întegistrare video pe Twitter în care se văd protestatari alergând și spune că, 

potrivit unui protestatar, asupra oamenilor se trage cu gloanțe de cauciuc. 

Protestele s-au reluat după ce autoritățile au recunoscut că avionul ucrainean cu 

176 de oameni la bord, a fost doborât de o rachetă. 

Regimul de la Teheran a recunoscut ca propriii militari au lansat două rachete catre 

avion și l-au doborât pentru că au crezut că sunt atacați. Autoritățile iranienii au dat 

vina tot pe americani, spunând că din cauza amenințărilor lor, militarii iranieni au 

fost atât de tensionați încât n-au mai așteptat ordinul superiorilor și au acționat. 

Aceste detalii i-au făcut pe iranienii obișnuiți să lase frica deoparte și să iasă cu 

sutele în marile orașe ale țării pentru a le cere liderilor să plece. Pe străzi se aud 

oameni scandând: „Nu America e inamicul nostru, inamicul e chiar aici, 

în interior”. 

Dictatura nu stă cu mâinile în sân. Au fost mobilizați militari și trupe speciale care 

fac paradă de forță pe străzi. Militari îmbrăcați în negru, pe motociclete sunt vârful 

de lance. Aseară, în două universități din Teheran, studenții protestatari au fost 

trimiși acasă cu gaze lacrimogene. 

Sunt de remarcat două fapte incredibile în Republica Islamică Iran. Studenții de la 

Teheran au ocolit ostentativ steagurile american și israelian desenate pe asfalt 

tocmai pentru ca studenții să calce pe ele. Tinerii au sfidat propaganda de stat și 

astăzi au mers intenționat pe lângă. 

Încep să dispară de pe străzi posterele imense cu generalul Qassem Soleimani. Cel 

care era considerat eroul național al Iranului este detronat de oameni obișnuiți care 

rup afișele. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Irak: Mai multe rachete au lovit o bază militară care găzduieşte soldaţi 

americani 

Opt rachete au lovit duminică o bază aeriană irakiană care găzduieşte soldaţi 

americani la nord de Bagdad, au transmis surse militare irakiene, fără a preciza 

originea tirurilor, relatează Agerpres citând AFP. 

 

Patru soldaţi irakieni au fost răniţi, conform armatei irakiene. Sursele militare 

irakiene au dat asigurări că niciun soldat american nu a fost rănit sau ucis. 

 

Aproape toate trupele americane au părăsit deja această bază situată la Balad, după 

escaladarea tensiunilor dintre SUA şi Iran. 

 

„Nu mai sunt decât circa 15 soldaţi americani şi un singur avion la Balad”, a 

afirmat pentru AFP o sursă militară irakiană. 

 

Responsabili ai serviciilor de securitate irakiene au declarat anterior, tot pentru 

AFP, că 90% dintre subcontractanţii americani desfăşuraţi la bază au fost evacuaţi. 

 

De la sfârşitul lunii octombrie, zeci de rachete au fost lansate asupra unor baze 

irakiene care găzduiesc soldaţi americani, omorând la 27 decembrie un 

subcontractant american. SUA au acuzat facţiuni ale armatei irakiene pro-Iran de 

aceste tiruri de rachetă. 

 

Ca represalii, la 29 decembrie, SUA au bombardat baze irakiene de la frontiera cu 

Siria, omorând 25 de combatanţi ai Hashd al-Shaabi, o coaliţie de paramilitari pro-

Iran integrată trupelor irakiene. 

 

Escaladarea a atins apoi un nivel inedit, cu un atac cu dronă, la ordinul 

preşedintelui american Donald Trump, care i-a ucis pe generalul iranian Qassem 

Soleimani şi pe numărul doi al Hashd al-Shaabi, Abu Mehdi al-Muhandis, în 

apropiere de aeroportul din Bagdad, la 3 ianuarie. 

 

 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/01/12/irak-patru-rachete-au-lovit-o-baza-care-gazduieste-soldati-americani--430905
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Iranul a ripostat la 8 ianuarie lansând 22 de rachete balistice asupra bazei aeriene 

irakiene Ain al-Assad (vest), care găzduieşte trupe americane, fără a face victime. 

 

De atunci, tirurile cu rachete asupra intereselor americane, printre care şi ambasada 

din Zona Verde din Bagdad, s-au reluat aproape zilnic, în contextul în care 

Parlamentul irakian a votat pentru plecarea trupelor străine din ţară. 

(Sursa: Agerpres) 

 


